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Česko-dánské vztahy se tradují od počátku 13.
století, kdy byla Markéta, dcera českého krále
Přemysla Otakara I., provdána za dánského kralevice
Waldemara. V 21. století však dánskému následníku
již Evropa nestačí a nevěstu si našel až v australském
Sydney. A právě tato mladá dáma, vystudovaná
právnička a ekonomka, nyní korunní princezna Mary,
navštívila 21. září 3. interní kliniku 1. lékařské fakulty a
Všeobecné fakultní nemocnice.

Jedna z prvních zahraničních cest, kterou manželka dánského následníka prince Frederika podnikla po „mateřské
dovolené“ (syna Christiana porodila před rokem v říjnu), byla spojena s podporou úlohy dánských společností v
medicínské vědě i praxi. Takovými společnostmi jsou např. Novo Nordisk A/S, výrobce inzulínů, perorálních antidiabetik
a hormonálních přípravků, a společnost Nycomed, dodávající do České republiky vitamín D a parathormon. Z těchto
důvodů byla jako vhodné zdravotnické pracoviště vybrána právě 3. interní klinika se svým Diabetologickým centrem a
Osteocentrem Všeobecné fakultní nemocnice.
Diabetologie má na klinice dlouhou tradici, z vynikajících zástupců tohoto oboru je nutno jmenovat zejména prof. MUDr.
Jaroslava Páva, DrSc., a prof. MUDr. Jana Škrhu, DrSc., současného prorektora UK. Za zmínku stojí, že profesor Josef
Charvát, zakladatel kliniky a její přednosta v letech 1945 až 1970, byl první, kdo v předválečném Československu již
v polovině 20. let aplikoval inzulín.
Měli jsme z této návštěvy trochu obavy – budoucí královny nejsou právě častými hosty v českých zdravotnických
zařízeních. Ochranka a početná skupina dánských novinářů a fotoreportérů včetně televizního štábu nás zrovna
neuklidnila. Ovšem záhy jsme pochopili, proč je Mary v Dánsku tak velmi oblíbená. Naprosto civilní, skromná a s
neskrývaným zájmem, v doprovodu pouze dánského velvyslance v Česku J?rgena B?jera, prošla budovou bývalé
jezuitské koleje a prohlédla si prostory Osteocentra. V Charvátově sále, horní části bývalé kaple sv. Františka
Xaverského s obnovenou štukovou výzdobou, ji seznámil s Všeobecnou fakultní nemocnicí, 1. lékařskou fakultou a 3.
interní klinikou její přednosta prof. MUDr. Štěpán Svačina, DrSc.
Ačkoli princezna Mary nemá biomedicínské vzdělání, v problematice diabetu se slušně vyzná. Vybavení Osteocentra
a problematika osteoporózy ji zjevně zaujaly. Nechala si podrobně vysvětlit princip denzitometrie a sledovala průběh
vyšetření. Zajímala se o spektrum pacientů, kterým osteoporóza hrozí. Nebýt dalšího programu, byla by na klinice asi
strávila i déle než vyhrazenou jednu hodinu.
Vzhledem k publicitě, která v Dánsku zřejmě provází každý pohyb princezny Mary, věříme, že se nám i tímto netradičním
způsobem podařilo reprezentovat fakultu a Univerzitu Karlovu.
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